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شهروند| »بررسی ها نشان داده که فعالان بازداشت شده 
محیط  زیستی جاسوس نبوده اند.« رئیس سازمان حفاظت 
محیط  زیست این بار در روز جهانی حفظ تنوع  زیستی، با 
نقل این جمله از ضرورت آزادی کارشناسان حیات  وحش 
و فعالان محیط زیســتی گفت که از بهمن  سال پیش در 
بازداشت به سر می برند. درحالی که در هفته های گذشته 
تعدادی از فعالان محیط  زیســت آزاد شده اند و چند نفر 
از نمایندگان مجلس نیز درباره ضــرورت آزادی این افراد 
سخن گفته اند، در همایشــی که صبح دیروز مسئولان و 
کارشناسان و فعالان محیط  زیست را گرد هم جمع کرده 
بود، صحبت از فعالان در بندی شد که براساس بررسی های 
وزارت اطلاعات، اتهام جاسوسی به آنها بی مورد بوده است. 

همایش »روز جهانی تنوع  زیستی« که صبح دیروز در 
سازمان حفاظت محیط  زیست برگزار شد، این بار با شعار 
تازه ای همراه بود: »۲۵ سال حفاظت از حیات کره زمین«؛ 
شعاری که از ارتباط حفظ گونه ها با سلامت انسان و حفظ 
محیط  زیســت حکایت می کند، چرا کــه تغییرات قرن 
اخیر نشان می دهد کاهش تنوع  زیستی، نتیجه  بازخورد 
فعالیت های انســانی بــوده و حفاظت از انســان و دیگر 

موجودات را به خطر خواهد انداخت. 
کلانتری: آنها بدون این که کاری کنند، بازداشت 

شده اند
از پیش انتظار می رفت کــه در روز جهانی حفظ تنوع 
 زیســتی، از غایبان این روز ســخن به میان بیاید. برای 
همین بود که عیســی کلانتری، معاون رئیس جمهوری 
و رئیس ســازمان حفاظت محیط  زیست که پیش از این 
هم درباره موضوع بازداشتی های محیط زیستی سخن به 
میان آورده بــود، در همایش صبح دیروز به یکی از فعالان 
محیط  زیست حاضر در این جلسه درخصوص آخرین وضع 
بازداشت شدگان محیط  زیســت گفت: »دولت یک گروه 
چهارنفره متشکل از وزرای دادگستری، کشور، اطلاعات و 
همچنین معاونت حقوقی ریاست جمهوری برای پیگیری 
وضع این افراد تشــکیل داد و این هیأت چهارنفره به این 
نتیجه رسیده اند که این افراد بازداشت شده بدون این که 
کاری انجام داده باشند در بازداشت به سر می برند و قاعدتا 
باید به زودی آزاد شــوند.« او با این توضیحات تأکید کرد: 
»وزارت اطلاعات نیز به این نتیجه رســیده است که هیچ 
مدرکی دال بر جاسوسی آنان و واقعیت این تهمت ها بر این 
افراد وجود ندارد.«  مسعود پزشکیان، نایب رئیس مجلس 
شورای اسلامی هم که از حاضران این مراسم بود، توضیح 

دیگری به این صحبت ها که فضای این روز را تحت تأثیر قرار 
داده بود، افزود و خبر داد: »مجلس پیگیر موضوع است و 
برای پیگیری های بیشــتر از مراجع مربوط درخواســت 

دریافت اطلاعات کافی کرده است.«
انتقاد پزشکیان؛ چرا قانون کاداستر اجرا 

نمی شود؟
موضوعی کــه پزشــکیان در ادامه بــه آن پرداخت، 
زمین خواری بود. او با این توضیح حرف هایش را گفت: »مگر 
می توان توسعه داشــت و به آب و خاک بی توجه بود؟ این 

توسعه بی معنی است و همه چیز ما را به خطر می اندازد.«
نایب رئیس مجلس برای گفتن از بی نتیجه ماندن مقابله 
با تجاوز به زمین ها و کوه ها در ایران، ابتدا به پزشک بودن 
خود اشــاره کرد که »تنها پس از جمع داده ها و داشــتن 
مبنای علمی درســت می توان نسخه نوشــت و در غیر 
این صورت نســخه جواب نخواهد داد.« او با انتقاد از اجرا 
نشدن قانون کاداســتر ادامه داد: »به عنوان یک نماینده، 
پیگیر این هستم که این قانون اجرا شود زیرا ایجاد ستاد 
مبارزه با زمین خواری بدون جمع آوری داده های مربوط به 
این حوزه معنا ندارد. بنابراین اول باید داده ها را تهیه کنیم. 
تنها در این صورت است که به راحتی می توان جلوی تجاوز 
و زمین خواری را گرفت و با متخلفــان این حوزه برخورد 
کرد.« پزشــکیان همچنین گفت: »اگر ما زمین و آب را از 
دســت بدهیم و با طبیعت خشن برخورد کنیم، طبیعت 
چنان برخوردی با ما خواهد کرد که هیچ یک از ما نتوانیم 
در این سرزمین زندگی کنیم.« او درباره حل نشدن مسائل 
محیط زیستی، پای مشکلات مدیریتی را هم این طور پیش 
کشید: »مشکل مملکت ما این است که به جای حل مسأله 
به فکر تغییر مدیران هستیم. طی ۳۹ سال گذشته به طور 
مرتب مدیر عوض کرده ایم ولی مســائل و مشکلات حل 
نشده است، بنابراین مشکل فرد یا افراد نیست بلکه مشکل 

سیستم است که باید اصلاح شود.« 
در مدیریت تالاب ها یکی مانده به آخر شدیم

وقتی نوبت به سخنان احمدعلی کیخا، عضو شورای عالی 
آب و نماینده مجلس شورای اسلامی که در این همایش 
حضور داشت، رسید، او از مصادیق مختلف مشکلات آب 
در کشور گفت و نسبت به عملکرد سازمان حفاظت محیط 
 زیســت انتقاد کرد که چرا به  جــای مطالبه گری، خود را 
جای نهادهای اجرایی می گــذارد و از فرصت های قانونی 
به درستی استفاده نمی کند. او در گفتن از تجربیات خود، 
با یادآوری نخستین جلسه شورای عالی حفاظت محیط 

 زیست در دولت یازدهم، از ماموریتی که به او داده شده بود، 
صحبت کرد؛ تهیه گزارشی از وضع محیط  زیست: »در این 
ماموریت به موردی رسیدم که نشان می داد طبق مطالعات 
انجام شده در  سال ۲۰۱۳ ما در مدیریت اکوسیستم های 
آبی شــامل تالاب ها و رودخانه ها بین ۲۳۲ کشــور رتبه 
۲۳۱ را آورده بودیم؛ معلوم بود که اوضاع خوب نیســت.«  
به گفته کیخا وقتی در مواجهه با این وضع رئیس جمهوری 
از او درباره چرایی پرســیده بود، او بــا گفتن مصادیقی از 
بحرانی شدن وضع محیط  زیست این طور جواب داده بود: 
»خوزستان را ملاحظه بفرمایید. درباره میزان منابع آبی آن 
اظهارات مختلفی می شود. حداقل ۲۰ میلیارد مترمکعب تا 
۳۰ میلیارد متر مکعب آورد آب آن اعلام می شود، اما آن جا 
هم مشکل آب داریم؛ آب شرب و صنعت و کشاورزی همه 
مشکل دارند. در گیلانی که میزان بارندگی بسیار بالایی 
دارد هم مشکل داریم. تپه های ماســه بادی سیستان را 
گاهی میان جنگل های شــمال هم می شود دید.« عضو 
شورای عالی آب همچنین از زمانی گفت که معاون محیط 
طبیعی سازمان محیط  زیست بوده و در سفر به استاندار 
گفته بود: »من اگر جای شــما بودم که تنها ۵۰ میلی متر 

بارندگی در  سال دارید، اصلا شب خوابم نمی برد.«
با این توضیحات، او خبر داد: »آب شرب مردم سیستان 
را اکنون فقط تا پایان شهریور ماه داریم. اگر جلبک ها رشد 
نکنند با آن میزان آفتاب و تبخیر این آب خیلی زودتر هم 
تمام می شود.« کیخا درباره هشداردادن در مورد وضع آب 
و بارندگی ها و گزارش هایش به مقامات هم گفت: »در حالی 
 که در مجلس هشتم به تمام مسئولان نظام نامه و گزارش 
نوشــتم، برخی ما را به نادانی متهم می کردند؛ اما ۲۰ دی  
ماه  ســال ۱۳۹۰ از طرف کمیســیون کشاورزی خدمت 
مقام معظم رهبری رسیدیم و آن جا عرض کردم که وزیر 
وقت نیرو گزارش داده متوسط بارندگی کشور تا این لحظه 
۱۹ میلی متر است. من عرض کردم هیچ تضمینی نیست 
که در سال های پیش رو به جای ۲۰ دی  ماه در ۲۰ بهمن 
 ماه چنین گزارشــی بدهند و به نظر می رسد ما برای این 
مسأله برنامه نداریم.« این مقام مسئول با اشاره به کاهش 
جمعیت حیات وحش ایران ادامــه داد: »یک روز خدمت 
آقای کلانتری هم گفتم در صحن علنی مجلس هم گفته ام. 
وقتی با مردم صحبت می کنیم می گویند جالب است که 
خود مسئولان هم شاکی اند بالاخره پس این مسائل را چه 
کســی باید حل کند؟ اما اگر محیط  زیست با همین روند 
پیش برود، بالاخره یک نفــر باید جرأت کند، کاری انجام 

دهد.« با بیان تمامی این مصادیق و توضیحات مختلفی 
که کیخا میان صحبت هایش اشــاره کــرد، او کلانتری، 
رئیس سازمان حفاظت محیط  زیست را خطاب قرار داد و 
نسبت به عملکرد این سازمان انتقاد کرد: »در حوزه محیط 
 زیســت طبیعی در مجلس در برنامه ششم تلاش کردیم 
فرصت های قانونی خیلی خوبی را فراهم کنیم، اگر از این 
فرصت اســتفاده نکنید، تاریخ درباره شما قضاوت خوبی 
نخواهد کرد. ســازمان محیط  زیست گاهی حین نظارت 
خود را جای دســتگاه اجرایی می گذارد تا شرایط آن را در 
نظر بگیرد؛ این رویکرد خوبی نیســت. کار ما کار اجرایی 

نیست. محیط  زیست باید مطالبه گر باشد.«
بحران های محیط  زیستی نتیجه سیاست های 

غلط توسعه ای است
حمید ظهرابی، معاون محیط  زیست طبیعی سازمان 
حفاظــت محیط  زیســت از دیگر کســانی بــود که در 
همایش روز جهانی تنوع محیط  زیستی سخن گفت و از 
سیاست های غلط توسعه ای، بدون توجه به توان اکولوژیک 
مناطق انتقاد کرد؛ اتفاقی که فرسایش خاک، بحران آب، از 

بین رفتن جنگل ها و تنوع زیستی محصول آن است.
او با ابراز تاســف از این که هنوز آمایش ســرزمین برای 
کشــور نداریم، ادامه داد: »آنچه مــا را تا کنون پیش برده 
توسعه گران و ســرمایه گذاران صنعتی بوده که مشکلات 
جدی برای کشور ایجاد کرده اند. در شرایط حاضر با این که 
با محدودیت شدید آبی روبه رو هستیم، هنوز برخی دنبال 
توسعه کشاورزی هستند. بخش عمده آب کشور در حوزه 
کشاورزی مصرف می شود و متاسفانه مصرف آب به شکلی 
نادرست و غیرخردمندانه اســت؛ بنابراین سیاست های 
نادرست توسعه مهمترین عامل تهدید تنوع زیستی است.«

او به این اشــاره کرد که ایران جزو ۲۰ کشوری است که 
تنوع زیستی بالایی دارد و گفت: »تنوع اکوسیستم ها و تنوع 
اقلیمی باعث تنوع زیستی بالا در ایران شده است. در خاک 
کشور ما ۸۶۲۸ گونه گیاهی وجود دارد که ۱۸۱۰ گونه آن 
آندمیک ایران است همچنین ۱۱۱۵ گونه مهره دار در ایران 
وجود دارد که از این تعداد ۵۴۰ گونــه پرنده، ۲۴۱ گونه 
خزنده، ۱۶۳ گونه ماهی آب شیرین، ۱۹۷ گونه پستاندار، 
۹۲ گونه دوزیست هستند.« اینها در حالی است که به گفته 
معاون محیط  زیست طبیعی تغییر اقلیم و پیامدهای ناشی 
از آن عامل مهم دیگری اســت که تنوع زیستی را تهدید 
می کند؛ به طوری که به دلیل خشکســالی امنیت غذایی 

حیات  وحش تحت  تأثیر قرار گرفته است.

محمد باقرزاده - شهروند| بیست ودو روز دیگر سوتی 
در ورزشگاه تاریخی »لوژنیکی« مسکو به صدا درمی آید 
که میلیون ها شیفته فوتبال در سراسر دنیا را به ضیافتی 
پرهیجان و یک ماهه دعوت خواهد کرد. حالا لحظه شماری 
برای آغاز بیســت ویکمین دوره جام جهانی در شرق اروپا 
آغاز شــده و در ایران هم هیجان تماشــای ملي پوشان 
ایرانی در کنــار بزرگترین های فوتبال دنیــا به اوج خود 
نزدیک می شود. برای آنها که لذت حضور در ۱۲ ورزشگاه 
روسیه و تماشای زنده فوتبال فراهم نشده، مکان تماشای 
پربیننده ترین رویداد  ســال ۲۰۱۸، دغدغه ای است که 
هرکس تلاش می کند جایی با لذت بیشتر را انتخاب کند 
و کافه ها در پایتخت ایران شاید یکی از جدی ترین گزینه ها 
بود. با این همه اما، این روزها خبرهای خوبی از تماشــای 
فوتبال در این مکان ها شنیده نمی شود؛ اتفاقی که چند سال 
پیش همزمان با جام جهانی برزیــل هم زمزمه هایش در 
تهران به گوش رســید، اما چندان عملی نشد. امسال اما 
ماجرا با سال های قبل متفاوت شده و به نظر می رسد پخش 
جام جهانی در کافه ها با مشکلات بیشتری روبه رو خواهد 
شد. این موضوع را دیروز رئیس پلیس تهران بزرگ مطرح 

کرد و پخش فوتبال در کافه ها و رســتوران ها را غیرمجاز 
دانست. »حسین رحیمی« در این باره گفت: »کافی شاپ ها و 
قهوه خانه ها مجاز به پخش مسابقات فوتبال نیستند. پخش 
مسابقات فوتبال در اماکن عمومی و اصناف خاص نیازمند 
گرفتن مجوزهای لازم از نیروی انتظامی است.« غیرمجاز 
دانســتن پخش فوتبال در اماکن عمومی درحالی از زبان 
رئیس پلیس پایتخت مطرح می شود که این روزها علاقه به 
تماشای فوتبال به صورت جمعی و در اماکن عمومی زیاد 
شده و به اعتقاد کارشناســان اقتصادی و جامعه شناسان 
می تواند بــه رونق اقتصادی و شــادی عمومی هم منجر 
شــود. اعلام این خبر توســط رحیمی اما با واکنش های 
منفی فراوانی روبه رو شد و این موج اعتراض همچنان ادامه 
دارد. پس از انتشار این خبر، رئیس کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی شورای شهر تهران از ممنوعیت پخش فوتبال در 

کافه ها انتقاد کرد.
»محمدجواد حق شــناس« درباره خبر این ممنوعیت 
به »ایسنا« گفت: »امروزه شاهد این هستیم که به دلیل 
کوچک شــدن خانه ها، دیگر مانند گذشته امکان این که 
مردم با یکدیگر دیدار کنند، وجود ندارد. این یک واقعیت 

اســت که گروه های هم سن دوســت دارند در کنار سایر 
هم نسلی های خود فوتبال ببینند و از آنجایی که نمی توان 
در آپارتمان های شصت- هفتاد متری جمع شد و فوتبال 
نگاه کرد، تماشای مسابقات ورزشی در کافه ها، قهوه خانه ها 
و .... مورد توجه قرار گرفته است.« او با بیان این که پخش 
فوتبال در کافه و.... می تواند ســبب شــود که دوستان و 
هم نسلان در سرگرمی و شادی ها شرکت کنند و موجب 
همبستگی شــود، گفت:  »اعلام نظرهایی که نه مستند 
قانونی دارد و مسبوق به سابقه است و نه با منطق سازگار 
است، مورد قبول نیست و این گونه دستورالعمل ها مبنی بر 
ممنوعیت پخش فوتبال در کافه ها روا نیست. من با فرماندار 
تهران تماس گرفتم که آیا شورای تأمین این ممنوعیت 
را تصویب کرده که او عنوان کرد این گونه دستورالعمل ها 
مربوط به استاندار و فرمانداری نیست.« حق شناس در ادامه 
و با رد هر گونه دستورالعمل ممنوعیت پخش فوتبال در 
کافه ها گفت: »حتی وزارت ارشاد هم می تواند فوتبال را به 
سینماها ببرد و اتفاق خوبی است که مسابقات فوتبال در 
پرده سینماها به نمایش دربیاید و افرادی که نمی توانند به 
ورزشگاه بروند حداقل در پرده سینما فوتبال تماشا کنند.«

»شهروند« واکنش ها به صحبت های اخیر رئیس پلیس پایتخت درباره ممنوعیت پخش 
مسابقات فوتبال در کافه ها را بررسی کرد

شورفوتبالازکافههامیرود؟
   حق شناس، رئیس کمیسیون فرهنگی شورای شهر: اعلام نظرهایی که نه مستند قانونی دارد و نه با منطق سازگار است، مورد قبول نیست

ممنوعیت پخش فوتبال در کافه ها و رستوران ها 
چه آثاری بر جامعه و شهر برجای خواهد گذاشت و 
این تصمیم تا چه اندازه می تواند برای شهر و مردم 
آن مفید یا مضر باشد؟ »حسین ایمانی جاجرمی«، 
جامعه شناس شــهری معتقد اســت که اگر دلیل 
این ممنوعیت فراهم آوردن امکانات لازم توســط 
کافه دارها باشــد می توان امیدوار بود که این مسأله 
رفع شــود اما اعمال این ممنوعیــت در درازمدت 
هیــچ کارکردی برای شــهر نخواهد داشــت. این 
جامعه شناس شــهری در گفت و گو با »شهروند« از 
چندین بعُد به بررسی نتایج منفی چنین تصمیمی 
می پردازد. ایمانی جاجرمی می گوید که نخســتین 
تاثیر منفی این تصمیم، ضربه زدن به اقتصاد شهری 
خواهد بود: »من فکر می کنم یک بخش این مسأله 
به اقتصاد شهری مربوط اســت. کشورهایی که به 
سمت میزبانی فستیوال و مسابقات ورزشی می روند 
دنبال دستاوردهای اقتصادی هستند. پخش فوتبال 
اگر می تواند به اقتصاد شهر تهران کمک کند - که 
همین طور هم هست - از این لحاظ می تواند آسیب زا 
باشــد. یعنی با این تصمیم به جای آن کــه از این 
فرصت برای اقتصاد شهر اســتفاده کنیم در مقابل 
آن می ایستیم. به نظر من باید کافه دارها پیگیر این 
موضوع باشــند و به نظر می آید بــا لابی و صحبت 
برخی از این موارد لحاظ شــود. شاید منظور پلیس 
این است که نیاز به استاندارد و ضوابط دارد و انتظار 
پلیس این است که شرایط استاندار و امکانات لازم 
برای پخش مسابقات ورزشی باید فراهم باشد. پلیس 
باید توضیح دهد که دلیل این تصمیم چیست و چرا 
این ممنوعیت را اعلام کرده اســت. چون این کار به 

نفع اقتصاد شــهر آن هم در این وضع نیست.« او به 
تجربه خود از ســفر به وین، در بحبوحه مسابقات 
جام ملت های اروپا هم اشاره می کند: »من پارسال 
هنگام برگزاری جام ملت های اروپا در وین بودم. در 
ساختمان شهرداری، کل مسابقات پخش می شد 
و تعداد زیــادی دکه و غــذای خیابانی آن جا پخته 
و فروخته می شــد. همه جای دنیا از این فرصت ها 
برای کمک به اقتصاد شهری استفاده می شود. شهر 
باید با همین فســتیوال ها بچرخد و الان دیگر دوره 
ایجاد کارخانه های بزرگ در شــهر گذشته است.« 
ایمانی جاجرمی معتقد است که جام جهانی فوتبال 
می تواند فرصتی برای زیســت جمعی در پایتخت 
باشد و باید از  این فرصت استفاده کرد: »شهرداری 
و وزارت کشور باید وارد شوند و از این فرصت استفاده 
کنند. شهرداری می تواند مکان هایی در شهر برای 
این منظور فراهم کند که گروهی هم از این تجمع، 
به درآمد برســند. این اتفــاق می تواند یک فرصت 
برای دستفروشــان هم باشــد.« آن طور که ایمانی 
جاجرمی می گوید، تماشای جمعی ورزش در شهر 
و پخش فوتبــال در کافه هــا و مکان های عمومی، 
می تواند دســتاورد دیگری هم داشــته باشد و آن، 
ایجاد سرزندگی در بین شــهروندان است: »بحث 
دیگر استفاده از فضاهای جمعی برای تغییر روحیه 
شهروندان است. شهرداری تهران در ایام عید کاری 
انجام داد که تا اندازه ای فضای شهر را تغییر داد. الان 
مردم ایران به امید نیاز دارنــد و نباید مانع این کار 
شد. مردم ایران نشان دادند که پتانسیل و ظرفیت 
استفاده بهینه از این فضاهای عمومی را دارند و چنین 

محرومیتی نمی تواند قابل توجیه باشد.«

جامجهانیبایدفرصتیبرایاقتصادشهرباشد

شهروند| با رسیدن نخســتین مــوج گرما، 
۱۰نفر در کشــور به بیماری ویروسی تب کریمه 
کنگو مبتلا شده و از این تعداد یک نفر جان باخته 
است. تب کریمه کنگو بیماری است که معمولا 
از فصل بهار آغاز می شــود و با آغاز زمان زایمان 
دام ها، موارد شیوع آن شدت پیدا می کند. وزارت 
بهداشــت هر ســال، آماری از موارد ابتلا به این 
بیماری را گزارش می دهد. تب کریمه کنگو، یک 
بیماری حاد تب دار و خونریزی دهنده است که از 
طریق گزش کنه یا تماس با خون یا ترشحات یا 

لاشه دام و انسان آلوده منتقل می شود. 
خرداد  سال گذشــته بود که میزان موارد ابتلا 
به این بیماری به یک باره بالا رفت، وقتی در یکی 
از کشتارگاه های صنعتی زاهدان، سیستم تهویه 
خراب شــد، محوطه نگهداری گوشــت سه روز 
تعطیل شد و نزدیک به ۱۳نفر از کارگران، مبتلا 
به کریمه کنگو شــدند. امسال هم نخستین روز 
خردادماه، با اعلام شناسایی ۱۰مورد ابتلا به این 
بیماری، آغاز شــد. محمدمهدی گویا که رئیس 
مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
است، دیروز به ایســنا گفت که یکی از مبتلایان 
جانش را از دست داده است: »بیماری تب کریمه 
کنگو بیمــاری ای اســت که معمــولا از فصل 
بهار آغاز می شــود و با آغاز زمان زایمان دام ها، 
موارد شیوع آن شــدت پیدا می کند.« او درباره 
روش های انتقال این بیماری به انســان توضیح 
داد: »درصورتی که کنه  موجــود روی بدن دام، 
روی بدن انسان قرار گیرد و انسان را بگزد، فرد را 
به بیماری تب کریمه کنگو مبتلا می کند که این 
راه شایع ترین راه ابتلا است. این نوع ابتلا معمولا 
در کسانی دیده می شــود که به طور مستقیم با 
دام ها سروکار دارند، دام نگهداری می کنند یا در 
منزل و محیط زندگی شان دام را ذبح می کنند. 
همچنین قصاب ها، افرادی که در کشتارگاه ها یا 
دامداری ها کار می کنند و کسانی که دام را بدون 
این که اطمینان داشته باشند از منابع غیرمعتبر 
تهیه می کنند، ممکن اســت از ایــن طریق به 
بیماری تب کریمه کنگو مبتلا  شوند.« گویا ادامه 

داد: »شــکل دوم انتقال این بیمــاری، از طریق 
ترشحات آلوده دام اتفاق می افتد. وقتی که کسی 
دام را ذبح می کند، ممکن است ترشحات خونی 
یا ترشحات بدن دام، در دهان، چشم یا مخاطش 
بریزد و فرد به این بیماری مبتلا شــود. راه سوم 
انتقال بیماری تب کریمــه  کنگو نیز می تواند در 
بیمارســتان اتفاق افتد. برهمین اســاس فردی 
که به این بیماری مبتلا می شود، باید در شرایط 
بسیار ایزوله نگهداری شــود، تحت  درمان قرار 
گیرد و پزشک و پرســتار باید مراقب باشند که 
خودشــان مبتلا نشــوند و احتیاطات حفاظت 

فردی را انجام دهند.«
رئیــس مرکز مدیریــت بیماری هــای واگیر 
وزارت بهداشت با بیان این که سالانه بین ۱۰۰ تا 
۱۵۰ مورد از ابتلا به بیماری تب کریمه  کنگو در 
کشور شناسایی می شوند، ادامه داد: »باید توجه 
کرد که بیمــاری تب کریمه  کنگو درمان دارویی 
دارد، اما اثرگــذاری این درمان دارویی به مرحله 
تشخیص بیماری بستگی دارد و درمان دارویی 
هم درمان قطعی و صد درصد نیست.« گویا با بیان 
این که برای کادردرمانــی پروتکل های خاصی 
برای مراقبــت از بیماران مبتلا بــه تب کریمه 
 کنگو تدوین شــده اســت که طبــق آنها عمل 
می کنند، افزود: »همه این افراد آموزش دیده اند 
که چطور از خودشان و بیمارشــان در برابر این 
بیمــاری مراقبت کننــد و به اطرافیــان بیمار 
چه توصیه هایی کنند کــه آنهایی که در تماس 
مستقیم با بیمار هســتند، به این بیماری مبتلا 

نشوند.«

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت خبر داد: 

شناسایی1۰موردابتلابهتبکریمهکنگوومرگیکنفر

هرچــه امــکان تماشــای فوتبــال در 
مکان های عمومی ایران فراهم شــد، علاقه 
زنــان به ورزش هم بیشــتر خود را نشــان 
داد. نیمی از جمعیت ایران که سال هاســت 
امکان رفتن به ورزشــگاه ها برای آنها فراهم 
نشــده و تمــام تلاش ها هــم در این مدت 
بی نتیجه مانده، پخش فوتبال در مکان های 
عمومــی را به صورت یــک فرصت حداقلی 
دیدند تا تجربــه جمعی فوتبال را داشــته 
باشــند؛ تجربه ای که به گفتــه تعدادی از 
فعالان این حوزه، هیچ گاه جایگزین نشستن 
بر روی ســکوهای ورزشــگاه نمی شود، اما 

می تواند جذاب و پرهیجان باشد.
»نگار« یکی از دختران فوتبالی است که 
بارها در کافه های تهران به تماشای فوتبال 

نشسته است.
او درباره خبر ممنوعیــت پخش فوتبال 
به »شهروند« می گوید: »قطعا کافه  هیچ گاه 
حس ورزشگاه را به ما نمی دهد، ولی فضای 
هیجان انگیزی داشت. من پارسال و هنگام 
جشن قهرمانی پرســپولیس، در یک کافه 
فوتبالــی بودم و با دوســتان ایــن بازی را 
دیدم. جام جهانــی ۲۰۱۴ هم هنگام فینال 
به یک کافه رفتیم کــه جمعیت زیادی هم 
آمده بودند و فضای خوبــی بود. این فضای 
کافه می تواند بخشــی از هیجان ورزشگاه 
را فراهــم کند.« آن طور که نــگار می گوید 
فضای این کافه ها کاملا فوتبالی بود و بدون 
هیچ حاشــیه ای هرکس به تماشای فوتبال 

می نشست: »اصلا فضای بدی نداشت. یک 
فضای کاملا عادی و فوتبالــی بود که هیچ 
مشــکلات خاصــی نداشــت. الان تعجب 

می کنم که چرا این اتفاق افتاد.«
او می گوید که با این ممنوعیت، این امکان 
حداقلی تماشای دسته جمعی فوتبال هم از 
زنان گرفته می شــود: »مــن دقیق متوجه 
نشــدم که دلیل این ممنوعیت چیســت و 
آیا به دلایلی مشابه ممنوعیت حضور رفتن 
زنان به ورزشگاه مربوط اســت یا نه. ولی با 
توجه به تجربه خــودم می گویم که در کافه 
فوتبــال دیــدن، تجربــه منحصربه فردی 
 بــود و این کار نمی تواند منطقی و درســت

باشد. 
این شور دسته جمعی حال خوبی به همه 
می داد و ایــن ممنوعیــت نمی تواند اتفاق 

خوبی باشد.«
مشــابه این ســخنان را چندیــن نفر از 
فعالان کمپینی که در ســال های گذشــته 
تلاش کردند تا امکان حضور زنان ایرانی در 
ورزشگاه  را فراهم می کنند، هم می گویند و 
عملی شدن چنین ممنوعیتی را اجحاف در 

حق زنان می دانند.
»مریم« در این باره به »شهروند« می گوید: 
»جمعی فوتبال دیــدن، در همه جای دنیا 
الان رواج دارد و همــه ما بــه این هیجان  و 
شــادی های حداقلی نیاز داریــم. چرا باید 
 یک کافــه نتواند تلویزیون خود را روشــن 

کند؟« 

ممنوعیتتماشایفوتبالدرمکانهایعمومیاجحافدرحقزناناست

اعلام این خبــر موجی از واکنش های منفی 
در شــبکه های اجتماعی و فضــای مجازی را 
برانگیخت و تعداد زیادی از کاربران در نقد این 
تصمیم نوشتند. کاربری به نام »هدیه« دراین 
باره نوشــت: »فوتبال تماشا کردن نصفش به 
بالا و پایین پریدن و فریاد کشــیدن تو جمعه، 
اونوقت تماشــای فوتبال تو کافه ها رو قدغن 
کردید و گفتید بریم تو ســینما در ردیف های 
منظم و پشــت به هم فوتبال تماشــا کنیم؟ 
مگه فیلمه؟ یعنی هیچ جوری از شــادی های 
لحظه ای ما هــم نمی گذرید.« کاربر دیگری با 
زبان طنز به این ممنوعیت واکنش نشان داد و 
نوشت: »نیروی انتظامی هنوز اعلام نکرده جام 
جهانی را در خونه مون می تونیم ببینیم یا نه؟ 
اگر مجازه بعــد از فوتبال هم می تونیم بیدار 
بمونیم سریال نگاه کنیم؟ والا اغراق نمی کنم؛ 

خلاصه دستور اینکه درساعات پخش فوتبال 
رستوران و کافه ها نباید تلویزیون روشن کنن. 
اگر هم کردن شــبکه ۳ نباید بزنن.« اشــاره 
بــه معمول بودن پخش فوتبال هــای مهم در 
کافه ها و رستوران های تمام دنیا هم، موضوع 
یک توییــت دیگر بود: »میدونیــد که از حالا 
تمام رســتورانها و کافي شــاپ ها در سراسر 
دنیا شروع کردن به تبلیغ برنامه ها و منوهاي 
مخصوص براي تماشاي مسابقات جام جهاني. 
چرا شما نمیخواید مردم نه شاد باشن و نه اون 
کاسب بدبخت تو این وضعیت یه خورده پول 
دربیاره؟« در فضای مجازی کمتر واکنشــی 
درحمایت از این ممنوعیت دیده می شــود و 
تعداد زیادی از کاربــران چنین ممنوعیتی را 
در راستای گرفتن حق شادی دسته جمعی از 

مردم می دانند.

واکنشکاربرانشبکههایاجتماعی:اجازههستدرخانهتماشاکنیم؟
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